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 انی گیلانگاتاق بازرمکان جلسه:  07:22پایان : ساعت  03:22:   ساعت شروع 7 :جلسه شماره 20/20/0423تاریخ جلسه:

 طبق لیست پیوست افراد حاضر در جلسه:

 -افراد غایب در جلسه: 

 دستور جلسه: 

 ور بحث و بررسی پیرامون خدمات قابل ارائه:به منظ

 1041گزارش عملکرد سال  .1

 کمیسیون جلسه قبلی مصوبات پیگیری .1

 ارائه نظرات در مورد حل مشکلات مرزی و گمرکی و آزمایشگاه با استفاده از شعار جهش تولید با مشارکت مردم .3

به ریاست جناب  1041اردیبهشت  1روز یکشنبه  11اعت هفتمین جلسه کمیسیون صادرات غیرنفتی اتاق بازرگانی گیلان رأس س

نباتات آقای رضاییان ریاست محترم اتاق و سرکار خانم رحمانی  رییس کمیسیون و با حضور جناب آقای غیاثی مدیریت محترم حفظ 

 جهاد کشاورزی استان با یاد و نام خدا شروع گردید.

 
سرکار خانم رحمانی ضمن خوشامدگویی و تقدیر و تشکر از حضور اعضای محترم کمیسیون عنوان نمودند که با  جلسهبتدای در ا

چون آدم موفق کسی است که با آجرهای پرتاب شده به سمتش بتواند زیربنای  وجود سنگ اندازی ها و موانع بسیار، ما موفقیم

محکمی را بسازد و با همدلی و هم فکری انشاالله به نتیجه دلخواه خواهیم رسید. مشکلات در شهری مثل آستارا که همیشه صادرات و 

سال گذشته که کرونا به اوج خود رسید، ما حتی در  واردات در آن فعال می باشد زیاد است. ایشان همچنین اشاره کردند که در چند

بدترین روزها هم پای به پای صادرکنندگان در شهر مرزی آستارا پیگیر حل مشکلات بودیم و یک لحظه عقب نکشیدیم و باید جایگاه 

د تا حصول نتیجه پیش که با کمک عزیزانی که توانمند اقتصادی هستن محقق می شودخود را به اثبات برسانیم و این مهم زمانی 

 برویم.
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اتاق های ما به صورت دولتی در حال اداره هستند و ما هنوز نتوانستیم خود را به اثبات برسانیم و باید بر اقتصاد بیمار  درحال حاضر

ودم ، خواستم باهوش ب>> به قول مولانا که خیلی زیبا گفته : دم برمیگردد. خودمان اثرگذاری داشته باشیم چون ضرر آن به ما و مر

 <<دنیا را تغییر بدهم / امروز میگویم عاقل شدم و میخواهم خودم را تغییر بدهم.

در ما باید به این مرحله برسیم و انشاالله در سال جدید بتوانیم با ذهنی باز و روحیه تیمی آغاز کنیم و با شکوفایی و رشد بهترین ها را 

 استان بسازیم. 

انشاالله بتوانیم این تغییر را نام نهاده شده ، ه داشته باشد و با شعار امسال که جهش تولید با مشارکت مردم شعارها باید تغییر به همرا

 ببینیم و اثرگذاری این شعار برای همه روشن باشد. 

 .ت کندحرکدر اتاق ایران نیز ما همه براین باور هستیم که باید از نخبگان استفاده کرد تا وضعیت اقتصادی ما رو به رشد 

باید از استان با توجه به محصولات خوبی که داریم مانند کیوی، بادام و ... حمایت کنیم و با جمع شدن همه نخبگان و نظرات ارزشمند 

 شما ، بتوانیم برای رشد اقتصاد و رنگین کردن سفره مردم تلاش کنیم.

صادرات و کشاورزی با توجه به ارتباط تنگاتنگی که به این موضوع اشاره داشتند که کمیسیون  اتاقمحترم  دبیر جناب آقای توکلی

گذاشتند. موضوعات مطروحه در سال گذشته موضوعات خیلی خوبی بودند چون هم ماهیت قدم باهم دارند خیلی قوی در این راه 

مود. همچنین استانی و در برخی موارد ماهیت کشوری داشتند و میتوان موضوعات را در سطح شورای گفتگوی استان نیز پیگیری ن

ایشان نظرشان این بود که بهتر است برای موضوعات مطرح شده شاخص های قابل اندازه گیری را نیز مطرح کرد و با آمارهای مقایسه 

 ای برای تعیین عملکرد بهتر پیش رفت.

کلینیک –بندر آستارا  اشاره داشتند که در نیمه دوم سال اوج کارهای کمیسیون، جناب آقای پرورش نائب رییس محترم کمیسیون

های گیاه پزشکی و قرنطینه  بود که به جد پیگیری شد و نتایج خوبی در کمیسیون گرفته شد. وی افزود با توجه به شعار سال در 

 بخش خصوصی را سهیم با بخش دولتی نماییم.در این شعار کمیسیون صادرات اتاق ایران شروع به هشتک سازی شد تا بتوانیم 

د که در ابتدا باید قبل از صدور بخشنامه ها از بخش خصوصی مشاوره گرفته شود و کمیسیون و اتاق ها را به رسمیت وی تصریح کر

بشناسند. در این قدم نوع مطالبه گری بخش خصوصی مهم است . همانطور که وقتی برای اولین بار قائم مقام وزیر در کمیسیون 

برداشتن عوارض سیب بود. پس اولین گام هر کمیسیون باید این باشد که هر شخص  صادرات اتاق ایران حضور داشتند و نتیجه اش

 پیشنهادی می دهد در کنار آن انتقاد هم انجام شود و مسئول مربوطه به موضوع نیز حضور داشته باشد تا نتیجه بهتری حاصل شود.
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 موضوعات مطرح شده از حاضرین در جلسه:

کد  QR: ایشان از عدم هماهنگی باغداران و سردخانه ها صحبت کردند که سردخانه ها باید محصولاتی را قبول کنند که آقای مرادیان

 کد آنها متعلق به خود کالا نمی باشد. QRبارهای خروجی کشور  %04داشته باشند و همچنین بیان نمودند که 

: ایشان با بیان اینکه کنترل بر روی بارها نتیجه سخت گیری های چند سال اخیر است که نتیجه خیلی خوبی هم در آقای حسن پور

باشد تا مراحل کار سرعت عمل  پی داشته است همچنین بیان نمودند که انتظار ما از سازمان حفظ نباتات جهادکشاورزی همکاری می

 بیشتری را طی کند.

: ایشان اشاره داشتند که در رابطه با هر محصول بهتر است اول بدانیم که مقدار آن در استان چقدر است و محصول  تانیآقای خندس

ا انبارشده در سردخانه ها صد در صد مربوط به استان خودمان باشد چون بارها مشاهده شده که محصول استانهای دیگر بنام استان م

 بحث کیویدر  در بازار عرضه می شود. برای مثال

همچنین ایشان در مورد آفت سموم و کارشناسی آن برای تعیین حد و اندازه مشخص صحبت کردند و در بحث خوداظهاری نیز 

 خواستار لینک با وزارتخانه شدند تا کارها آسان تر پیش برود.

نین قابل اجرا به باغداران اعلام نمودند چون : ایشان در ابتدا ارگان هایی نظیر جهادکشاورزی و ... را مسئول ابلاغ قواآقای شکاری

کد و همچنین درباره کلینیک ها اظهار داشتند که اینکار هزینه بردار  QRکند. مانند  باغدار از صادرکننده توضیح قوانین را قبول نمی

گواهی را داشته باشیم بهتر خواهد  است و اگر مراحل کار به نحوی پیش برود که بتوانیم مدارک لازم را بارگذاری کنیم تا در در انتها

 بود. 

: ایشان درباره نهایی سازی صحبت کردند که فقط با کلینیک های گیاه پزشکی باشد و اینکه از آقای غیاثی سوال داشتند قای هیبتیآ

 که چرا واحد حفظ نباتات و قرنطینه از ساختمان اصلی خارج شده و به مکانی دیگر منتقل شده است.

: ایشان خواستار تخصیص گواهی سلامت بار برای باغ ها و کل کشور بودند و این امر را ضروری می دانستند. چون خانیآقای کریم 

یی درباره ته مانده سم ها که هرسال از سال گذشته در باغ ها می ماند ، اظهار نگرانی کردند و گفتند که اتحادیه اروپا کاملا با راهکارها

ا کند چون کشورهای خریدار کد را اجر QRکند. همچنین خواستار این شدند که دولت با جدیت بیشتری  از این اتفاق جلوگیری می

این محصولات، این مبحث را برای ما به ارمغان آوردند تا از سلامت محصولات ما اطمینان حاصل کنند و البته این کار نه تنها به 

 بسا نسل بعدی خودمان نیز نسل سالمی خواهند بود. کنیم چه کشورهای مقصد صادرات محصول بهتری ارسال می

: ایشان در بحث نهایی سازی صحبت نمودند. همچنین درباره مشکل ناوگان یخچالی نیز توضیح دادند که بارگیری در  آقای فرجی

ردد. درباره کپی گواهی محل می شود اما چون کمبود این ناوگان را داریم، به محض رسیدن به آستارا باید تخلیه کنیم تا ماشین برگ

 غذا و دارو در مرز هم درخواست کردند تا نباشد چون معمولا کلینیک گیاه پزشکی از راننده برای بارگیری در سیستم می گیرد.

ایشان درباره بسته بندی غیرصحیح در کشور خودمان صحبت نمودند که به دلیل نوع بسته بندی از ایران ، عموما  آقای هاشمی:

ر به دلیل معیوب بودن را در پی دارد و امید است بتوانیم نقاط مثبت را در نظر بگیریم و نقاط منفی پیش آمده در گذر زمان برگشت با

 را اصلاح کنیم تا کار صادرات به نحو بهتری پیش برود.

اما متاسفانه در چندین سال : ایشان بیان نمودند که سالیان قبل صادرات تماما بدون برگشت بود چون کیفیت داشت آقای امیری نیا

اخیر برگشت محصول زیادی داریم و این برای باغدار و صادرکننده ضررآفرین است. همچنین بیان نمودند استان ما بعد از هفت استان 

 در کشور به تازگی با زحمات ریاست اتاق،  انجمن زیتون رودبار تشکیل گردید.
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و انتقال نظرات توسط اعضا محترم کمیسیون، جناب آقای غیاثی پاسخگوی افراد بودند. ایشان در  بتبعد از اتمام صح آقای غیاثی:

ابتدا بیان نمودند که باید مسائل و مشکلات را با کمک هم پیش ببریم و همه با هم به ارزآوری کشور و رنگین کردن سفره ها کمک 

 کنیم هم صادرکنندگان هم حفظ نباتات

 دوستان درباره تشخیص بار، ابتدا باید مشخص شود که بار مربوطه به کجا صادر می شود، درباره صحبت های-

هرباری که در داخل استان تفکیک و بسته بندی می شود، بازدید آن در همان مکان مبدا توسط حفظ نباتات و قرنطینه انجام می -

 شود و نهایی سازی صورت می گیرد.

سال  1خارج از ساختمان اصلی حفظ نباتات و در مکانی دیگر ساخته شده این است که حداقل دلیل اینکه ساختمان قرنطینه در -

کارشناسان روس اصرار بر بازدید داشتند و با صحبت هایی که با پنجره واحد و ریاست سازمان به همراه رییس گمرک در داخل گمرک 

نه در داخل گمرک یا در محل ساختمان فعلی منابع طبیعی به شرط آستارا انجام شد، گمرک و منابع طبیعی با اینکه محل جدید قرنطی

انتقال این سازمان به ساختمان دیگر موافقت نکردند. بنابراین بخاطر حفظ آبروی کشور و برای اینکه تجار ما بتوانند همچنان با روسیه 

نلاین کارشناسان روس نیز گردید و برای بازدید آکاملا مجهز صادرات داشته باشند و خللی ایجاد نشود؛ ساختمان دیگری تعبیه شد و 

سردخانه جناب آقای افشار که شرایطش از هر نظر برای بازدید نسبت به دیگر سردخانه ها بهتر بود در نظر گرفته شد. اما با این حال 

 نطینه روی دیوار آزمایشگاه بود.نبود عکس افت ها در قر، تنها ایرادی که طبق استانداردهای بین المللی به این سردخانه گرفته شد 

درباره نظارت بر باغات ، ضمن تشکر از صحبت های آقای کریم خانی ؛ وظیفه حفظ نباتات نظارت و توصیه به باغداران می باشد و -

ش، آفتی که گاها برای باغدار پیش می آید، آفت خصوصی محسوب و ما امکان سم پاشی نداریم. پس باغدار باید بداند که محصول

محصول صادراتی بوده اما متاسفانه از آنجایی که ما با تغییر فرهنگ از سنتی به مدرن مواجه هستیم، فقط همه با همکاری هم می 

 توانیم این تغییر را پیش ببریم.

و مورد دیگر درباره کلینیک های گیاه پزشکی در آستارا، دو مورد مجدد کار خود را از سرگرفته و در حال ارائه خدمات هستند و د-

 در حال امتحان و بررسی هستند و انشاالله طی هفته های آتی ، کار خود را شروع خواهند کرد.

ایشان در قوانین صادراتی نیز گفتند که همه صادرکنندگان با پذیرفتن قوانین صادراتی و صداقت در کار و همکاری با کلینیک ها  -

 ند.می توانند به پیش بردن کارها کمک شایانی کن

در خصوص انجمن زیتون ، یکی از مشکلات سازمان حفظ نباتات با باغداران زیتون بخصوص زیتون کاران رودبار به طور مثال با  -

بخش هرزویل یا داخل شهرستان رودبار این است که باغ ها متعلق به چند نفر درکنار هم بوده و مشارکت در کنترل انجام نمی شود و 
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ا سم پاشی توسط سازمان مقاومت می کنند و متاسفانه به دلیل عدم همکاری باغداران در سال گذشته ، پیش عده ای از باغداران ب

 بینی جهاد کشاورزی آفت زیاد در زیتون امسال می باشد.

تون از خانم رحمانی رییس محترم کمیسیون در ادامه صحبت های جناب آقای غیاثی اشاره به این داشتند که با وجود ارسال نمونه زی

استان گیلان به سمت روسیه و عراق، تمایلی از این کشورها بابت صادرات از ایران نداریم و علت این امر توسط انجمن باید بررسی 

 شود.

 

ها هیچ معنی و  یه در گذشته توضیح دادند که محصولات با نوشته فارسی قبلا برای آن: ایشان ابتدا درباره بازار روسآقای کابینی

ذهنیت ها عوض شده و با نوشته های فارسی مشکلی ندارند و محصول ما را آنالیز کرده و هیچ  درحال حاضرمفهومی نداشت ولی 

ه پذیرای همه محصولات ما می باشد اما متأسفانه تجار ما مشکلی نداشت. البته صادرات ما فقط در زمینه میوه و تره بار نیست و روسی

  محصولات صادراتی را با بسته بندی غیرصحیح و باری بی کیفیت و معیوب ارسال می کنند و باعث بی اعتمادی می شوند.

هایی که هرروز تغییر می در رابطه با انجمن صادرکنندگان بیان کرد که متأسفانه موانع زیاد است. مثلا در بخش صادرات با بخشنامه 

کند، ایجاد موانع می نمایند و در بحث آزمایشگاه ، در پایان سال در اوج شلوغی نیز مشکلات زیادی برای تجار پیش می آید که باید 

 پیگیری شوند.

رای کامیون ها شده ب بلا استفاده در بحث گمرک جدید که در منطقه باغچه سرای آستارا ساخته شده ، این منطقه تبدیل به پارکینگ 

 است. است که با گذشت چندین ماه از افتتاح هنوز دبیرخانه ای توسط پایانه برای آنجا تعبیه نشده

 محل ساختمان قرنطینه نیز از مشکلات محسوب می شود که مسافت زیادی با گمرک فاصله دارد .

امسال بنام جهش تولید با مشکلات مردم ، مشکلات برای : ایشان ابراز امیدواری نمودند که انشاالله با نام گذاری آقای قنبری

صادرکنندگان تا حد زیادی حل شود.  ایشان همچنین درباره جلسه از پیش برگزار شده در پایانه آستارا صحبت کردند که قرار بر این 

کامیون در  04ا  امتیاز ویژه عبور شد، نوبت دهی اینترنتی صورت بگیرد اما باز تسامح صورت گرفته و عملا به رانندگان بومی آستار

روز داده شده است و خودشان اذعان داشتند این کار سهل انگاری برای جلوگیری از شلوغ کاری احتمالی توسط رانندگان بومی می 

است که  باشد.  در صورتی که قرار بود نوبت دهی اینترنتی برای حذف این مشکل باشد. از دیگر مشکلات رویه نوبت دهی و تعداد صف

 توضیحات آن با شواهد و کتبا به ریاست اتاق و رییس کمیسیون توضیح داده شد.

 در رابطه با پنجره واحد، مسئول قرنطینه و حفظ نباتات نباید لحظه ای خالی مانده چون باعث شلوغی و مشکل می شود.

است اتاق و رییس کمیسیون کتبا تحویل داده شده که در رابطه با موضوع آزمایشگاه، ارقام پرداختی بابت کلینیک گیاه پزشکی به ری

 متاسفانه مبلغ هنگفتی بابت این کار پرداخت می شود و ایجاد کننده فساد است.

جناب آقای پرورش نائب رییس محترم در ادامه صحبت های آقای قنبری مطرح نمودند که موضوعاتی نظیر مشکلات گمرک آستارا در 

هوتی ریاست کمیسیون صادرات اتاق ایران ارسال شده و در حال پیگیری می باشد و ایشان همچنین بیان نامه رسمی به جناب آقای لا

نمودند که این مشکلات باید در کمیته های ذیل کمیسیون صادرات اتاق رشت مطرح شود و نتیجه آن به کمیسیون منعکس شود تا 

 پیگیری های بیشتری گردد.
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خود اعضای محترم کمیسیون که با حضور فعال با تشکر از حضور  ی صحبتدر ابتدا اتاق بازرگانیریاست محترم جناب آقای رضاییان 

بخش های مختلف همیشه با مشکل انه با توجه به جزیره ای بودن برنامه ها در همیشه نوید بخش امید هستند، اذعان داشتند متاسف

 مواجه هستیم . مثلا در بحث تک نرخی بودن ارز، تولیدکننده همیشه ضرر میکند .

اتاق بازرگانی بررسی کنیم متاسفانه به دلیل ازدیاد مشکلات با وجود اینکه دقیقا یک سال از  حتی اگر بخواهیم مشکلات را در سطح

 ریاست بنده می گذرد، به شخصه نتوانستم حتی پنج ساعت برای واحد تولیدی شخصی خود وقت صرف کنم. 

برای من و اتاق گیلان نیز اهمیت ویژه ای ایشان همچنین بیان نمودند که با توجه به مهم بودن آستارا و اهمیت کشوری این گمرک، 

 سفر کاری همراه با سایر مسئولین استانی برای حل مشکلات به آستارا داشتم . 11دارد. طوری که در طول یک سال گذشته حدود 

مات دهی برای در خصوص تجارت با کشور روسیه ، از سالیان گذشته سرای تجاری آستراخان راه اندازی شد که قرار بر این بود که خد

معرفی محصولات داشته باشد و رابط تجاری ایران و روسیه باشد که متاسفانه با وجود هزینه بسیار، بازدهی نداشته و حتما باید 

متحد درخصوص مالکیت آن تعیین تکلیف شود چون گیلان استان معین می باشد اما باید با برنامه پیش برود. پس ما باید همگی باهم 

تاق بازرگانی به رشد تولید برسد. همانطور که در بخش کارت بازرگانی پیشرفت قابل ملاحظه ای داشتیم و انشاالله تا پایان باشیم تا ا

 خدمت اینجانب، این پیشرفت بالاتر هم خواهد بود.

هترین رویه به کار خود ادامه باید فردگرایی کنار گذاشته شود چون ریاست اتاق هردوره عوض می شود اما اتاق بازرگانی باید بتواند با ب

 دهد.

ایشان این نوید را به صادرکنندگان دادند که به زودی جلسه ای با حضور آقای محمدیان ، ریاست جهاد کشاورزی ، مدیران گمرک ، 

تا مشکلات از  تیافاداره استاندارد و نماینده بانک در آستارا تشکیل خواهد شد که در این جلسه تجار و بازرگانان نیز حضور خواهند 

 جانب صادرکنندگان محترم به گوش رؤسای استانی برسد و همه باهم بتوانیم این مشکلات را حل کنیم.

همچنین در ادامه صحبت به عدم وجود پایانه صادراتی محصولات کشاورزی در استان با وجود داشتن محصولات کشاورزی مهم اشاره 

انجام شده، زمین مناسب این پایانه در استان فراهم شده و در سفر  ون با رایزنی هایندازی می شود. چداشتند که به زودی راه ا

 استانی ریاست جمهوری که به زودی انجام می شود در صورت تصویب ،تمامی مشکلات در یک مکان حل می شود.

کمتر شد تا کار صادرات راحت تر پیش در ارتباط با بخشنامه اشاره بر این داشتند که در دوره ریاست ایشان، خیلی از بخشنامه ها 

 برود و در سال جدید انشاالله بخشنامه کمتر نیز خواهد شد.

از صادرات مربوط به محصولات کشاورزی  %1در رابطه با برگشت ارز حاصل از محصولات کشاورزی بیان نمودند با توجه به اینکه تنها 

ا نامه نگاری های انجام شده از طریق ارتباط با روسای اتاق های سراسر کشور است اما بیشترین اشتغال در این سه درصد  می باشد، ب

و تایید همه روسا و در نهایت تایید ریاست اتاق ایران و همچنین نامه به رهبر انقلاب و سه قوه انشاالله حذف می شود چون از اکثریت 

 وزرا نیز تاییدیه دریافت شده است. 

را نیز  طی سفر با استاندار محترم ، صف نوبت دهی از چهار صف به دو صف معقول یعنی کالاهای در رابطه با نوبت دهی در آستا

 فسادپذیر و سایر کالاها تغییر یافت .

در رابطه با سایت اتاق نیز که در این دوره فعال شد تا محصولات همگی تجار معرفی شوند و همه افراد بتوانند بانک اطلاعاتی در 

 و مختص اشخاص خاص نیست . تمام تجار در سایت معرفی می شوند چون این سایت متعلق به همه است.  سایت داشته باشند

در رابطه با حل مشکلات تجار و صادرکنندگان آستارا با نماینده این شهر نیز دیداری داشتند و جهت همکاری در حل مشکلات و 

 معضلات از نماینده این شهر، قول مساعدت گرفته شد.

 های صحبت؛ ریاست محترم اتاق نوید اتفاقات خوب البته با همدلی و هم فکری  همگی تجار در سال جدید را دادند .در انت
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ریاست محترم اتاق جناب آقای رضاییان داشتند که  در ابتدا تشکر ویژه ای از جناب آقای جلالی فر نائب رییس محترم کمیسیون

بخش زیادی از انرژی خود را برای مبارزه با تخلفات و فسادها گذاشتند. در رابطه با مشکلات تجار به این مورد اشاره داشتند که برخی 

که با پیگیری های بنده و مشکلات کشوری است مثلا در بحث لجستیک که متاسفانه مشکلات زیاد است مانند سوخت، کارت بانکی 

 کنند. ریاست اتاق برای کلیه راننده های روس کارت بانکی صادر می

درباره مشکلات بخش خصوصی از جناب آقای رضاییان تقاضا داشتند که با صحبت با استاندار محترم در سفر آینده ریاست جمهوری 

ستارا  از وزیر پرسیده شود. در تی مانند دلیل ساخت پل دوم در آلابه گیلان، تریبونی برای بخش خصوصی در نظر گرفته شود تا سوا

 محصولشان را به رشت ، تهران ، کرج و ... انتقال ندهند. کامل حل شود تا تجار ما نمونه ها باید مشکلات به صورت بحث آزمایشگاه

تاق در حال پیگیری است ، از ریاست در خصوص موضوع حذف ارز حاصل از صادرات محصولات کشاورزی که از جانب ریاست محترم ا

 اتاق خواستند که بدین صورت اقدام شود که ارز حاصل از صادرات محصولات کشاورزی به نرخ روز به سیستم بانکی برگردد.

زمایشگاه رجع دارد و قطعا شرکت مرجع آدر خصوص آزمایشگاه نیز نظر ایشان این است که چون هر کالای صادراتی یک شرکت م

یر نظر استاندارد دارد. باید کار به نحوی اصلاح شود که گواهی توسط آزمایشگاه ناظر انجام و کارها سرعت عمل بیشتر بدون ناظر ز

 هزینه های گزاف داشته باشند. 

 طبق تاکید مقام معظم رهبری در خصوص تولید با مشارکت مردم نیز توسعه تولید زمانی رونق می یابد که صادرات انجام شود.
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